
CONSELL EXECUTIU ORDINARI 
 Palma, 08 de novembre de 2012 
 (Acta aprovada dia 11/02/2013) 

 1 

 

Lloc:    Sala d’actes de la FELIB 

Inici:   12.00 h 

Finalització:   14.30 h 

 

Assistents 

Joan Albertí Sastre, batle de Fornalutx i president 

Àgueda Reynés Calvache, batlessa de Maó i vicepresidenta segona 

Bernat Coll Ramon, batle de Lloseta i vicepresident tercer 

Francesc Miralles Mascaró, batle d’Algaida i vocal 

Mateu Ferrà Bestard, batle de Banyalbufar i vocal 

José Fernández García, tinent de batle de Binissalem i vocal 

Antoni Salas Roca, batle de Costitx i vocal 

Francisco Javier Ametller Pons, batle des Mercadal i vocal 

Joan Jaume Mulet, batle de Llucmajor i vocal 

Sandra Fernández Herranz, en representació de Mateu Isern Estela, batle de Palma i 

vocal 

Gabriel Ferrà Martorell, batle de Puigpunyent i vocal 

Gabriel Serra Barceló, batle de sa Pobla i vocal 

Antoni Marí Marí, batle de Sant Joan de Labritja i vocal 

Miquel Santandreu Bestard, secretari general 

 

Absents 

Vicent Marí Torres, batle de Santa Eulària del Riu i vicepresident primer 

José María de Sintas Zaforteza, batle de Ciutadella i vocal 

Miquel Ensenyat Riutort, batle d’Esporles i vocal 

Bartomeu Jover Sánchez, batle d’Estellencs i vocal 

Jaume Ferrer Ribas, president del Consell de Formentera i vocal 
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Rafel Torres Gómez, batle d’Inca i vocal 

Antoni Pastor Cabrer, batle de Manacor i vocal 

Antoni Mulet Campins, batle de Maria de la Salut i vocal 

Joan Rotger Seguí, batle de Selva i vocal 

Joan Carles Verd Cirer, batle de Sencelles i vocal 

Carlos Simarro Vicens, batle de Sóller i vocal 
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Per indicació del president, el Sr. Joan Albertí Sastre, us convoc a la reunió del Consell 

Executiu que tindrà lloc a Palma, dijous 8 de novembre de 2012, a les 11.45 hores en 

primera convocatòria i a les 12.00 hores en segona, a la seu de la FELIB , carrer del 

General Riera, 111, de Palma, d’acord amb l’ordre del dia següent: 

 

1. Aprovació de l’acta de dia 25 de maig de 2012.  

 

2. Visita de José Vicente Marí Bosó, director general del tresor i política financera, 

per parlar del FLA (fons de liquiditat autonòmica) i el deute del Govern amb els 

ajuntaments. 

 

3. Proposta de declaració institucional referent a la no renovació del conveni de 

teleassistència i remissió de la mateixa. 

 

4. Visita delegada Unicef Illes Balears. Participació dels ajuntaments en una 

campanya de difusió. 

 

5. Informació (dels treballs del pacte local. 

 

6. Nomenaments comissions externes. 

 

7. Precs i preguntes 

 

 

 

 
Miquel Santandreu Bestard 

Secretari General                                                           Palma,  30 d’octubre de 2012  
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Desenvolupament de la sessió 

El president dóna la benvinguda als assistents i els agraeix la presència. 

 

1. Aprovació de l’acta de dia 25 de maig de 2012  

El president demana conformitat als assistents per poder aprovar l’acta. Els assistents 

es donen per assabentats i l’acta s’aprova per unanimitat. 

 

 

2. Visita de José Vicente Marí Bosó, director gener al del tresor i política 

financera, per parlar del fons de liquiditat autonò mica i del deute del 

govern amb els ajuntaments  

 

Pren la paraula el president, comenta que considerà oportú convidar el director general 

del tresor i política financera per parlar del fons de rescat, el fons de cooperació i poder 

aclarir alguns dubtes que han sorgit. Agraeix la presència al senyor Marí Bosó i li dóna 

la paraula. 

El senyor Marí Bosó dóna les gràcies per poder venir a parlar del tema que preocupa a 

tothom, per donar unes pinzellades de les perspectives i explicar el que s’ha fet durant 

els quinze mesos que han passat des de la darrera reunió amb el consell executiu de la 

FELIB. Fa una breu introducció de la situació actual, explicant que és una molt 

complicada pel que fa a l’economia i els pressuposts. Recorda que l’any 2011 no hi 

havia dotació del fons de cooperació, i que es pogué fer front al pagament d’un 75 % del 

mateix amb el pagament directe, d’una part i, d’ una altra, mitjançant confirming. 

Enguany, el Govern de les Illes Balears sí que ha reconegut als pressupostos el fons de 

cooperació municipal, tenint en compte el 25 % pendent de l’any 2011, i el 100 % de 

l’any 2012, amb un import de 20 milions d’euros, amb previsió de pagar la propera 

setmana. Així i tot, proposa que aquests doblers es poden destinar a altres obligacions 

de pagament als ajuntaments si aquests ho consideren oportú.  

Comenta que el Govern de la comunitat autònoma no té liquiditat, que mitjançant 

mecanismes extraordinaris, que ha posat en marxa el Govern central, s’han pogut cobrir 

pagaments pendents, prioritzant el deute als proveïdors, malgrat que aquests 

mecanismes no varen tenir en compte el pagament a les administracions locals.  

Informa que el que queda pendent de pagament de tresoreria s’ha estabilitzat, i que 

s’ha aconseguit que no augmenti el deute. Informaren perquè gran part dels esforços 

que s’han de fet quant a educació, serveis socials i sanitat recauen directament sobre 
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les entitats locals, el Govern perquè mitjançant el fons de liquiditat es puguin fer 

pagaments a les administracions locals.  Exposa que la previsió per a l’any 2013 no és 

bona, però un poc millor que enguany, per l’esforç extraordinari que s’ha demanat al 

ciutadà. 

 

El president assenyala que és molt important saber que el pagament del fons de 

cooperació es farà abans d’acabar l’any. Demana una certa sensibilitat cap a les entitats 

locals. Creu convenient que els doblers destinats als ajuntaments vagin dirigits al fons 

de cooperació per no retardar encara més aquest ingrés.  

 

Pren la paraula el senyor Marí Marí, comenta que està completament d’acord amb el 

president, i demana si es té previst pagar també el 25 % pendent de l’any 2011. El 

senyor Marí Bosó diu que el pagament previst és del 125 %, netejant el pendent de 

l’any 2011 i 2012. 

 

La senyora Fernández demana si amb la quantitat sol·licitada pel fons de liquiditat 

autonòmica es podria fer front al deute pendent als ajuntaments. 

 

El senyor Marí Bosó respon que la quantitat correspon a 75 milions d’una obligació d’un 

bonus el mes de desembre i de 277 milions per a la resta de necessitats, que correspon 

a la meitat del nou endeutament de la comunitat autonòmica per finançar el dèficit.  

 

La senyora Fernández afegeix que entén que no bastarà per fer front al deute dels 

ajuntaments.  

 

Pren la paraula el senyor Jaume, agraint la presència al director general. Exposa que 

els ajuntaments també estan sufragant els interessos del sistema de pagament de 

l’Estat, i demana que el deute es pagui al més ràpid possible. Alhora aprofita per 

demanar quina previsió hi ha per a l’any 2013. 

 

El president comenta que la informació que ell té és que per al 2013 s’ha previst una 

retallada de 2 milions d’euros al fons de cooperació. Recorda que, fins a l’actualitat, els 

padrons de població que s’empraven eren els del 2009. Exposa que s’haurien de 

mantenir tot un seguit de reunions per actualitzar els criteris de repartiment del fons de 

cooperació. Així i tot, insisteix en la importància de lluitar perquè no es minvi la aportació 

als ajuntaments. El senyor Santandreu reparteix un full on es fa una simulació de quina 

seria la quantitat que hauria de rebre per cada ajuntament durant l’any 2013, tenint en 
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compte la rebaixa dels 2 milions d’euros i els criteris de població actualitzats a l’any 

2011. 

 

El senyor Miralles proposa que es faci una esmena al pressupost general perquè no es 

redueixin aquests 2 milions d’euros del fons de cooperació. 

 

El senyor Ferrà Bestard explica que per als municipis més petits, el pagament del fons 

de cooperació suposa l’única via econòmica d’entrada a l’ajuntament i suposa més d’un 

30 % del pressupost.  

 

El president informa que els municipis d’Alaró i Bunyola li han fet arribar el seu 

descontent en la forma de repartir el fons.  

 

El senyor Ametller pregunta perquè no es varen demanar més doblers del fons de 

liquiditat. Comenta que, tal vegada, el deute de la comunitat autònoma es vagi 

estabilitzant, però que el dèficit dels ajuntaments augmentat, i només es dóna l’opció 

d’augmentar els imposts als ciutadans. Exposa que el deute als ajuntaments s’hauria de 

tenir més en compte. 

 

El senyor Marí Bosó exposa que la comunitat autònoma es finança no només mitjançant 

aquest fons de liquiditat, que hi ha restricció de crèdit, es paguen les obligacions de 

crèdit pressupostari, però que hi ha obligacions fora de pressuposts. 

 

La senyora Fernández demana si es va tenir l’opció de demanar més diners al Govern 

central i poder pagar el deute dels ajuntaments.  

 

El senyor Marí Bosó comenta que no és possible reduir el deute amb els ajuntaments, 

però sí que és possible finalitzar l’any sense augmentar-ne significativament el dèficit. 

 

El senyor Serra diu que aquest mandat porta un any i quatre mesos, que és conscient 

que la situació és complicada, però cal un compromís amb els ajuntaments per a l’any 

2013, per poder fer una previsió el més real possible. I un altre punt que també s’ha de 

tenir en compte és que la comunitat funciona com a caixa única, que el departament 

d’intervenció de l’ajuntament té un deute pendent, però que pot ser que no es 

correspongui amb el que té reconegut la tresoreria de la comunitat. Així que caldria fer 

una feina tècnica amb els expedients de les unitats de gestió econòmica de les 

conselleries perquè traspassin el deute a la tresoreria i obtenir-ne les xifres reals.  
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El senyor Salas diu que al pla de pagament de proveïdors hauria d’haver fluït el crèdit 

de dalt cap avall, perquè els ajuntaments també haurien pogut pagar els seus 

proveïdors. Actualment els ajuntaments sanegen el dèficit, però a càrrec de no fer feines 

per no augmentar el deute amb els proveïdors. No es tracta de carregar els ajuntaments 

o els ciutadans, ja que aquesta comunitat autònoma és una comunitat lleial que ha 

aportat molt i rep molt menys del que dóna, minvant la productivitat pública i privada.  

 

El senyor Marí Bosó comenta que es va fer l’esforç d’explicar aquesta situació al 

Govern, que és un procés que s’ha de negociar, però, així i tot, s’ha de mantenir l’esforç 

d’ajustar la despesa als ingressos.  

 

El president agraeix la sinceritat del senyor Marí Bosó i li dóna les gràcies. 

 

 

3. Proposta de declaració institucional referent a la no renovació del conveni 

de teleassistència i remissió de la mateixa  

 

El senyor Santandreu demana conformitat per poder enviar la declaració institucional de 

la FELIB en relació a la retirada del finançament estatal al servei de teleassistència a 

partir de l’any 2013. Els assistents es donen per assabentats i manifesten la seva 

conformitat (vegeu annex 1) 

 

El president presenta el senyor Joan Batle, secretari autonòmic de Creu Roja i li dóna la 

paraula perquè informi dels serveis que ofereix l’entitat. 

Pren la paraula el senyor Batle i presenta el senyor Antoni Mulet, tècnic i responsable 

de qualitat. Explica que Creu Roja fou una institució pionera en la teleassistència, amb 

3.000 usuaris en aquest servei. Afegeix que és un servei d’atenció domiciliària que dóna 

resposta immediata en situacions d’emergència a les persones usuàries, les 24 hores 

del dia i els 365 dies de l’any. Informa que l’import de la quota mensual per usuari és 

d’uns 13 € mensuals.  

 

El senyor Mulet fa una breu presentació dels diferents dispositius de teleassistència. 

 

Finalment, i veient l’interès dels assistents, s’acorda que el senyor Batle farà arribar a la 

FELIB una oferta dirigida a les entitats locals i que es farà arribar als ajuntaments per si 

pot ser del seu interès. 
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El president agraeix la visita i queda a la seva disposició. 

 

 

4. Visita delegada UNICEF Illes Balears. Participac ió dels ajuntaments en una 

campanya de difusió  

 

Aquest punt no es pogué tractar per motius al·lilens a la Federació. 

 

5. Informació dels treballs del pacte local   

 

El senyor Santandreu dóna compte dels treballs del pacte local, informa que aquestes 

reunions actualment estan aturades i pendents de la nova llei de base de règim local. 

Això no obstant, es mantingué una reunió dia 5 d’octubre per tractar el tema 

d’administració electrònica i de la instal·lació, a les tres administracions, d’uns registres 

electrònics, perquè hi hagi una comunicació interinstitucional. També es comentà la 

possibilitat d’un registre electrònic virtual, on cada usuari pugui aportar tota la 

documentació que cregui pertinent. 

 

 

6. Nomenaments de les comissions externes 

 

El senyor Santandreu anomena de les comissions externes pendents de nomenaments 

i que queden de la manera següent: 

 

Nomenaments comissions externes consell executiu de  8 de novembre de  2012 
 

Consell Balear de la 
Funció Pública 

Suplent 1   
                      
Sr. Miquel Santandreu 
Bestard, secretari 
general FELIB                        

Suplent 2 
                           
Sr. Pedro Bofill Contreras, 
assessor jurídic FELIB                   

Suplent 3 
 
Sr. Francesc 
Miralles Mascaró, 
batle d’Algaida 

  

Comissió de 
Coordinació Policies 
Locals 

Titular  3  Mallorca        
Sr. Guillem Veny 
Vidal, regidor de 
l’Ajuntament de 
Llucmajor                         

Suplent 3 Mallorca 
Sr. Biel Serra Barceló, 
batle de Sa Pobla 

Suplent 1 Menorca Suplent 2 Menorca Suplent 3 Menorca 

Consell Escolar Insular 
d’Eivissa 

Titular 1 
Sra. Maria Ribas 
Ribas, regidora de 
l’ajuntament de Sant 
Josep de Sa Talaia 

    

Comissió seguiment 
Gestió dels Residus 
Urbans de Mallorca 

Titular  
Sr. Andreu Garau 
Garau, regidor de 

Suplent 
Sra. Margalida Morell 
Martorell, regidora de 
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l’Ajuntament de Palma l’Ajuntament de 
Puigpunyent 

Fòrum de la Immigració  Titular 1 
Sra. Sandra 
Fernández Herránz, 
regidora de 
l’Ajuntament de Palma 

Suplent 1 
Sr. Biel Serra Barceló, 
batle de Sa Pobla 

Titular 2 
Sra. Begoña Jusué 
Hernández, 
regidora de 
l’Ajuntament de 
Maó 

Suplent 2 
Sr. Pedro Bofill 
Contreras, 
assessor jurídic de 
la FELIB 

 

Consell d’Infància i 
Família de les IB 

Titular  
Sra. Águeda Reynes 
Calvache, batlessa de 
Maó 

Suplent 
Sr. Joan Albertí Sastre, 
batle de Fornalutx 

   

Pla d’Addiccions i 
Drogodependències de 
les IB 

Titular Suplent    

Consell Rector de 
l’EBAP 

Titular 1                                             Titular 2 
Sra. Irene San Gil López 
Quesada, regidora de 
l’Ajuntament de Palma 

Suplent 1 Suplent 2  

 

 

7.  Precs i preguntes 

 

 

El president exposa que pel que fa a la policia turística, deixarà d’estar subvencionada. 

Malgrat això, s’assignaran uns diners que es podran destinar a millorar els recursos 

tant personals com materials d’aquest departament. Informa que no hi ha cap 

compromís en mantenir la mateixa quantitat assignada fins ara, però que es farà tot el 

possible. 

 

La senyora Fernández demana a quin compromís han arribat pel que fa al pagament 

d’aquests doblers. El president contesta que durant la reunió mantinguda amb la 

directora general es comentà que estaven pendent d’ajudes i pressuposts. 

 

El senyor Coll demana com està el tema dels centres de dia,  i informa que encara no 

s’han signat els convenis de l’any 2012. La senyora Fernández respon que per les 

diferents reunions i converses que ella ha mantingut amb la directora general, es 

preveu signar convenis amb els ajuntaments. 

 

El senyor Miralles diu que, al seu parer, la FELIB hauria de tenir un posicionament 

referent al Pla d’Obres i Serveis. El senyor Albertí comenta que es reuní amb el 

conseller executiu, el senyor Bernadí Coll, i amb el director insular, el senyor Martí A. 
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Torres, però que per a l’any 2012 només es tindran en compte els municipis que 

tingueren plurianuals. Són molt pocs els que en surten beneficiats, però també cal tenir 

en compte que el fet de no estar-hi inclosos suposa no haver de fer una despesa que 

després no es pot abonar. 

El senyor Miralles comenta que la FELIB hauria de posicionar-se i demanar un 

compromís pel Pla d’Obres i Serveis de l’any 2013.  

El senyor Coll demana si la part ja assignada a l’any 2012 per a manteniment es 

cobrarà. El senyor Albertí contesta que aquesta partida ja està aprovada. 

El senyor Santandreu explica que la part que correspon al Consell de Mallorca, quant 

a manteniment, es preveu assignar-la, la que no es preveu és la partida que prové del 

Govern central per a noves inversions. 

El senyor Gabriel Ferrà sol·licita treballar per poder establir uns criteris, així els 

municipis que no han gaudit del plurianual, que puguin gaudir d’una subvenció per 

l’any 2013. 

El senyor Jaume comenta que hi està d’acord, però que s’ha de tenir en compte que hi 

ha municipis que, malgrat no tenir un plurianual, no han demanat subvenció els darrers 

anys. 

El senyor Miralles comenta la necessitat d’una moció a l’executiva de la comunitat 

autònoma. 

El president informa que ha pres nota de totes les aportacions i que els mantindrà 

informats. 

 

 

El president aixeca la sessió, de la qual estenc, com a secretari, aquesta acta. 

 

 

 

El secretari general    Vist i plau 

                                                                El president
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Annex 1 
 
 
Declaració institucional de la FELIB en relació a la retirada del finançament 
estatal al servei de teleassistència a partir de l’any 2013 
 

El servei de teleassistència domiciliària ha estat un recurs que ha garantit als seus 

usuaris la possibilitat de romandre en el seu domicili sense haver de renunciar al 

contacte amb el seu entorn sociofamiliar, assegurant-los una intervenció immediata en 

els casos d’urgències personals o mèdiques i proporcionant-los major seguretat i qualitat 

de vida.  

 

Per aconseguir aquests objectius, es va engegar l’any 1992 el programa de 

teleassistència domiciliària que ha permès a les persones grans i/o discapacitades que 

viuen soles ―o en situació de risc― entrar en contacte verbal amb un centre d’atenció 

especialitzada,  només prement el botó d’un medalló o polsera que porten constantment 

posat les 24 hores del dia i tots els dies de l’any.  

 

Així mateix, el servei disposa d’unitats mòbils que en cas de necessitat es traslladen al 

domicili de la persona usuària per solucionar l’emergència sorgida, amb la mobilització 

de recursos oportuna. 

 

El programa s’ha instrumentat fins ara a través d’un conveni-marc subscrit entre 

l’Institut de Majors i Serveis Socials (Imserso) i la Federació Espanyola de Municipis i 

Províncies (FEMP), signat el dia 20 d’abril de 1993, al qual s’han anant adherint les 

corporacions locals interessades en implantar el programa en els seus àmbits territorials 

respectius, concretant una de les competències establertes com a bàsica per l’article 25 

de la LBRL. 

 

Per tot això, el servei de teleasistència ha estat fins ara un dels serveis més emblemàtics 

en matèria de serveis socials pel que fa als municipis, demostrant al llarg del temps la 

seva utilitat tant en relació a l’atenció de les persones en situació de dependència o 

discapacitat com la de les seves famílies. 
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El servei es presta pràcticament en la totalitat dels municipis i dóna suport a les 

persones que es troben en una situació de dificultat personal, es altament apreciat pels 

seus beneficiaris i ha estat desenvolupat per equips i professionals vertaderament 

compromesos amb criteris d’eficiència, professionalitat i d’atenció a la ciutadania. 

 

Recentment, la Federació Espanyola de Municipis i Províncies (FEMP) ha avançat la 

desaparició de la partida dedicada al finançament d’aquest servei del projecte de 

Pressuposts Generals per a l’any 2013.  

 

En aquest sentit, el seu president ha enviat al Congrés dels Diputats un document en el 

qual s’expressa la necessitat de reconsiderar la desaparició d’aquesta partida que finança 

un servei de gran ajuda als col·lectius de persones majors o amb discapacitat. 

 

Per tot això, acordam: 

 

1. Considerar al servei de teleassistència com un servei imprescindible i irrenunciable 

en la societat actual per garantir la qualitat de vida de moltes persones, especialment en 

els moments de dificultats econòmiques que patim. 

2. Manifestar el nostre desacord i el nostre rebuig a la no renovació del conveni 

FEMP/IMSERSO. 

3. Donar suport a totes les iniciatives desenvolupades per la FEMP perquè la partida 

relativa al finançament d’aquest servei sigui inclosa finalment en els Pressuposts 

Generals per a l’any 2013. 

4. Notificar aquest acord al president de la FEMP, al president del Congrés dels 

Diputats, al president del Senat i al ministre d’Hisenda i Administracions Públiques i a 

la ministra de Sanitat, Serveis Socials i Igualtat. 

 


